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Cărțile cu ajutorul cărora fotbalul a 
declanșat acțiunea de cucerire a lumii nu 
sunt deloc puține. Dimpotrivă, numărul 
lor devine uriaș, pe zi ce trece, și e aproape 
imposibil de accesat o statistică pe această 
temă. Bibliotecile sunt mici, visele tot mai 
multe și mari.

Realitatea, mult mai complexă, arată 
că suporterii trăiesc nu doar ce văd pe 
gazon, ci și ceea ce primesc, ca emoție 
și informație, în cărți, ziare, reviste, de 
specialitate sau nu.

Și atunci, nu cred că e un demers inutil 
să mărturisesc aici ce cărți m-au apropiat 
de acest fenomen cu impact planetar, 
într-un mic univers personal, și, poate, 
paradoxal.

Înainte de toate, desigur, cărțile lui Ioan 
Chirilă și “Gazeta Sporturilor”, iar, ceva mai 
târziu, cotidianul “Prosport”. Între volumele 
celui căruia lumea s-a obișnuit să-i spună, 
încă din timpul vieții, cu admirație și 

căldură, “nea Vanea”, volume care m-au 
impresionat, aș pune în capul listei 
“Argentina ‘78”, “Espana ‘82”, “Frumoasele 
noastre duminici” și “Mexicul… această 
fata Morgana”. Cărțile despre Mondiale, 
așadar. Să nu uit și “Mexico ‘70. Jurnal 
sentimental”. Ba, aș adăuga aici și “Pe 
marile bulevarde ale fotbalului”, carte 
dedicată campaniei de calificare a echipei 
noastre naționale la Turneul final al 
Campionatului European din Franța, din 
anul 1984. Ce cărți, ce scriitor genial!

Din literatura străină am rămas cu multe 
experiențe minunate de cititor, dar, parcă, 
nici una atât de intensă precum cartea lui 
Alain Fontan, “Perla neagră”, dedicată celui 
mai mare fotbalist al tuturor timpurilor, 
brazilianul Edson Arantes do Nascimento, 
zis Pele.

Astfel, mă gândesc, după toți acești ani și 
multe aventuri literare, că nu întotdeauna 
poate fi adevărat ceea ce a scris marele 
poet latin Ovidiu, exilat fiind la “Pontus 
Euxinus”, și anume că “Non opus est verbis, 
credite rebus”. Adică, în traducere liberă, 
“nu-i nevoie de vorbe, credeți faptele!” 
Uneori, și vorbele sunt foarte importante, 
și mai cu seamă cuvintele scrise. Au 
rostul lor, puterea lor de convingere și de 
seducție…

Ziare precum cele enumerate mai 
sus, dar și cele din Europa, ca “L’Equipe”, 
“La Gazzetta dello sport”, “MARCA”, “As” 
sau reviste ca “Onze mondial”, “Guerin 
sportivo”, au avut și încă mai au darul de 
a completa un tablou al fotbalului, din 
bibliotecă ori birou. Totul devine important 
într-o lume cucerită definitiv de on-line, 
de site-uri și de rețelele de social-media. 
Și cu atât mai prețios e fotbalul cu cât 
deține, iată, pentru fiecare dintre noi, astfel 
de amintiri concrete, pe hârtie și între 
coperți…
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INTERVIU

Interviu cu Silviu Balaure    
(FC Hermannstadt)
  realizat de Cosmin Călinescu și Octavian Țopa

1 Un meci bun cu 
Farul Constanța, în 
prima etapă, altul 

foarte bun cu Politehnica 
Iași pentru tine și pentru 
FC Hermannstadt.  Ce 
urmează, Silviu? Cât de 
departe vrei/ vreți să 
ajungi/ ajungeți?

Da, un făcut un meci bun 
cu Farul, dar din păcate 

nu am reușit să câștigăm. 
Păcat, am fi meritat cel 
puțin un punct după cum 
am evoluat. Referitor la 
meciul cu Politehnica Iași, 
mă bucur că am reușit 
să marchez și să îmi ajut 
echipa, deoarce aveam 
mare nevoie de cele trei 
puncte. Trebuia să o luam 
pas cu pas și să încercam 
să scoatem maxim din 

fiecare meci. Campionatul 
e lung, e clar că orice 
echipa își dorește să fie cât 
mai sus, în clasament. Pot 
să zic doar atât, noi, echipa, 
vom da totul pe teren. În 
primul rând vreau să fiu 
sănătos, să îmi ajut colegii 
cu evoluții cât mai bune, 
iar restul o să vină de la 
sine.

Silviu Balaure a câștigat în 2016 Supercupa României cu Astra Giurgiu, cu cinci ani 
înainte să ajungă la Sibiu. Fotbalistul, crescut de CSȘ Drobeta Turnu Severin și Poli 
Timișoara, a pornit cu FC Hermannstadt din liga secundă și acum este unul dintre 
oamenii în care antrenorul Marius Măldărășanu își pune mari speranțe. A început foarte 
bine actuala ediție a SuperLigii, iar după meciul de la Iași a fost ales în echipa ideală a 
etapei.

Silviu Nicolae Balaure s-a născut pe 6 februarie 1996, la Turnu Severin. A fost component 
al echipelor naționale de juniori U17 și U19, și a fost de două ori selecționat la ”tineretul” 
României.
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2 Cum relaționezi 
cu noii veniți la 
echipă, ținând 

cont că la sosirea lui Cristi 
Neguț au fost voci care 
s-au întrebat cine va fi 
titular dintre voi doi? 

Relaționez foarte bine cu 
toți cei care au sosit. Orice 
jucător care vine la echipa 
noastră este primit bine, 
deoarce noi suntem un 
grup unit și ăsta e unul 
dintre atuurile noastre. Nu 
știu nimic despre acele 
voci despre care vorbiți, 
deci nu pot să vă răspund 
altfel la întrebarea asta 
(Zâmbește)

3 Sezonul trecut 
a fost unul de 
supraviețuire, asta 

și din cauza celor nouă 
puncte pierdute printr-o 
penalizare. Cum crezi 
că va arăta acest sezon, 
în condițiile în care va fi 
liniște la echipă din acest 
punct de vedere?

A fost un sezon destul 
de greu pentru noi, dar 
și frumos în același timp. 
Dacă stau să mă gândesc 
mai bine, nu ne dădea 
nimeni nicio șansă să 
rămânem în SuperLigă, 
dar mă bucur că am reușit 
să le arătam tuturor că 

suntem o echipă bună 
și că jucăm de la egal la 
egal cu orice adversar din 
această competiție. Sunt 
sigur că vom avea un 
sezon cel puțin la fel de 
bun ca și precedentul!

4 Ce l-ar sfătui 
Silviu Balaure 
de acum pe 

Silviu  Balaure din 
momentul sosirii la FC 
Hermannstadt (n.n. în 
liga a două)?

(Zâmbește, din nou)           
E simplu. Să muncească 
mai mult și restul o să vină 
de la sine!
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INTERVIU

Interviu cu Alexandru Benga 
(UTA Arad)
  realizat de Tudor Vasil și Octavian Țopa

1 Ai început un nou 
sezon alături de 
UTA, al patrulea al 

tău la Arad. Cum te simți, 
care e atmosfera în acest 
debut de campionat?

Încep al patrulea an la 
Arad, un loc unde, până 
acum, m-am simțit foarte 
bine. Sunt la un club care 
reprezintă un fenomen 
social, cu o istorie atât de 
bogată, cu niște suporteri 
care își exprimă mereu 
dragostea față de echipă 
și club, atât pe stadion, 
cât și în afara lui. Mă 
simt privilegiat că am 
putut să fac parte din 
această ecuație și să simt 
pe propria mea piele 
dragostea oamenilor față 
de UTA.

2 Urmează o 
etapă extrem de 
interesantă, la 

Sibiu, acolo unde ultima 
dată ați remizat fără 
gol. Cum crezi că va fi 
sâmbătă?

Întâlnim o echipă care 
mie, personal, mi se pare 
una dintre cele mai solide 
din campionat, având 
mereu evoluții consistente, 

mereu dând senzația că 
este foarte bine închegată, 
foarte disciplinată, foarte 
harnică. Cu siguranță, 
va fi o partidă foarte 
dificilă pentru noi. Nu 
cred că putem compara 
meciul de sâmbătă cu 
meciurile directe pe care 
le-am disputat în sezonul 
trecut, având în vedere 

că noi suntem  o echipă 
schimbată în proporție de 
85 la sută. Vom face tot ce 
depinde de noi să obținem 
un rezultat bun.

3 În ultimul duel 
direct ați avut 
parte de un sprijin 

important din partea 
fanilor arădeni. Se anunță 

Alexandru Constantin Benga este un brașovean care a adunat 92 de meciuri în cele 
trei sezoane jucate pentru Bătrâna Doamnă a fotbalului românesc. Născut pe 15 iunie 
1989 în orașul de la poalele Tâmpei și crescut la juniorii celui mai vechi club din localitate, 
puternicul fundaș central a mai evoluat în cariera sa pentru FC Brașov, Petrolul 
Ploiești, Oțelul Galați, Juventus București și Chindia Târgoviște, dar și pentru cluburile 
din străinătate Botev Plovdiv, Gabala, Ermis Aradippou, Sandecja Nowy Sącz sau 
Septemvri Sofia.
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o deplasare similiară și 
în acest weekend. Cât de 
important este aportul 
lor? 

Așa este, a fost 
impresionant anul trecut 
când te uitai în peluza 
oaspeților și o vedeai 
arhiplină, pe tot parcursul 
partidei încurajându-ne. 
E clar că aportul lor este 
foarte important pentru 
echipă și mă bucur că am 
avut până acum șansa 
să evoluez cu asemenea 
suporteri în spate.

4 Debutul de 
campionat a adus 
un punct din cele 

șase posibile. Cum crezi că 
se va juca restul sezonului 
și ce obiectiv ți-ai propus? 

Cu siguranță ne-am 
fi dorit să avem mai 
multe puncte! Acum, pe 
moment, nu ne aflăm 
într-o situație confortabilă, 

s-au schimbat foarte 
mulți jucători și timpul de 
pregătire a noului sezon 
a fost foarte scurt pentru 
noi. Jucând barajul de 
menținere în SuperLigă, 
am fost nevoiți să ne 
descurcăm cu o perioadă 
de pregătire mult mai 
scurtă decât este necesar 
pentru a pregăti startul 
de campionat. Colegii noi 
au venit în etape și ei au 
nevoie de o perioadă de 
acomodare, de o perioadă 
în care să ne familiarizăm 
unii cu alții. Asta este 
realitatea și încercăm să 
facem tot posibilul ca să 
închegăm o echipă, să 
obținem rezultate bune și 
să ne clasăm cât mai sus 
posibil în clasament.

5 Ai adunat peste 
200 de meciuri 
în SuperLigă. 

Cum vezi evoluția 
campionatului în ultimele 
sezoane?

La nivel de atractivitate, 
e clar ca SuperLiga a 
crescut odată cu revenirea 
formațiilor de mare tradiție 
din fotbalul românesc și 
acesta este un lucru foarte 
bun și benefic pentru 
fotbalul românesc. La 
nivel de competivitate, 
e la fel. Cele mai multe 
dintre meciuri sunt foarte 
echilibrate și disputate, 
iar acest lucru iarăși 
este pozitiv. Acum mai 
rămâne ca rodul acestor 
lucruri bune să se vadă 
și în evoluția echipelor 
românești în cupele 
europene. Trebuie să 
recunoaștem că, față de 
anii precedenți, nu am mai 
reușit să avem rezultate la 
fel de bune în Europa. Eu 
cred că e foarte important 
pentru tot fotbalul nostru 
să avem rezultate notabile 
în compețiile europene!
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În octombrie 2004 eram la Praga, 
pentru meciul naţionalei cu Cehia, din 
preliminariile Cupei Mondiale din 2006. 
Două lucruri, între multe altele, mi-au 
rămas bine păstrate în memorie. Primul 
este imaginea selecţionerului de atunci, 
Anghel Iordănescu, aşezat cuminte la 
pian, în holul hotelului, parcă Marriott, 
rugat fiind de mine să pozeze astfel 
pentru prima pagină a ziarului de sport 
la care lucram acum 8 ani. Generalul 
a sugerat chiar şi titlul reportajului, 
„Jucaţi aşa cum vă cânt!”, dar băieţii 
lui nu l-au ascultat, pierzând a doua zi, 
în 9 octombrie, pe „Toyota Arena”, în 
urma unui penalty provocat de Şoavă, 
slăbiciunea generalului şi veriga praf a 
naţionalei.

În după-amiaza dinaintea zilei 
jocului, tricolorii nu s-au dus să-şi vadă 
colegii mai tineri, cum era vorba, ci au 
vizitat oraşul (absolut splendid!), Mutu 
fiind oprit, aproape fără răgaz, pentru 

autografe şi poze. La un moment dat ne-
am intersectat, într-un loc în care grupul 
lui îl aştepta pe Pancu să iasă dintr-un 
magazin care îl cucerise pe atacantul lui 
Beşiktaş – atunci – cu un set de pahare 
din cristal de Bohemia.

Mutu sosise la Praga cu câteva zile 
în urmă, fugind practic de la Londra, 
din cantonamentul lui Chelsea, unde 
Mourinho îi interzisese să plece atât de 
devreme la lot. Fusese urmat în Cehia şi 
de o amendă uriaşă din partea englezilor, 
deşi FRF îl sensibilizase pe Blatter, şeful 
FIFA, iar aceasta îi dăduse dreptate lui 
Adrian.

Cum spuneam, aşteptându-l pe Pancu, 
Mutu s-a apropiat de mine, ne-am strâns 
mâinile, „noroc! salut!” şi, deodată, a 
început să spună nişte cuvinte care mi 
s-au părut ciudate în contextul respectiv, 
dar m-am abţinut să fac vreo remarcă, 
timp de câteva secunde. Cuvintele îmi 
sunau foarte cunoscut, deşi... „Sunt 
cunoscute?” a început să râdă Mutu. „Păi, 
e editorialul tău din Pro Sport din ziua 
de...” Ştia şi ziua când apăruse, ştia şi tot 
textul pe dinafară, la virgulă. Nu era însă 
o stratagemă, pur şi simplu îi plăcuse sau 
îl intrigase, nu mai reţin. Am mers apoi 
împreună spre hotel, se înserase deja şi 
am discutat câteva minute lungi. Mutu 
era extrem de deschis, montat să-i batem 
pe cehi, mai ales că nici Chivu nu fusese 
lăsat să vină la lot, iar apoi se accidentase 
în cantonamentul Romei. La cehi lipsea 
„Balonul de Aur” din 2003, Nedved, retras 
din naţională, dar erau Galasek, Rosicki, 
Milan Baros sau Koller. Mutu însă nu 
părea deloc impresionat nici de cehi, nici 
de amenda primită de la Chelsea, nici 
de Mourinho, pe care îl provoca, râzând, 
în absenţă, dar evenimentele ulterioare 
au dovedit că şi în prezenţă, nici de 
Iordănescu, de nimeni şi de nimic, cum se 
zice. Ştia însă ce se va întâmpla cu noi, cu 

CRONICĂ

Cu Mutu, la Praga
  realizată de Marius Mitran
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fotbalul nostru, care va muri (între timp 
s-a şi întâmplat, odihnească-se în pace!), 
ştia că va intra în război cu Chelsea şi nu 
părea înfricoşat, mai degrabă nerăbdător 
să revină la Londra să le spună în faţă 
ce crede despre ei, ştia cine şi ce scrie 
în presă şi care dintre ziarişti răspund 
la butoane, ştia că va cădea în picioare 
oricând şi oricum şi oriunde. Păşea agale, 
în treningul oficial al tricolorilor şi vorbea 
la fel de egal. Nu era atunci la momentul 
consumului de cocaină sau poate era, 
dar abia în câteva zile, săptămâni avea să 
se producă oficial anunţul englezilor şi 
scandalul să izbucnească.

Mutu însă era, în acea seară, la Praga, 
de-o luciditate şi de-o inteligenţă care 

m-au clătinat în nişte convingeri. Mi-a 
plăcut şi am crezut în el. A doua zi însă, 
Mutu n-a avut cu cine juca şi am pierdut. 
Era prea singur, prea izolat, prea ciudat 
în ceea ce gândea pe teren. După 8 ani, 
lucrurile nu stau altfel. A, ba nu, nu mai e 
Şoavă la lot. Nici Generalul. Dar e Piţurcă. 
Ceea ce e dramatic, înfiorător, fără de 
speranţe. Iar Mutu a îmbătrânit puţin şi 
a ajuns la Ajaccio, ceea ce e dramatic, 
înfiorător, aproape fără speranţe. E puţin, 
nu? Sau poate prea mult pentru noi, ca 
să mai credem că fără eroi, fără valori, 
fără oameni adevăraţi se mai poate face 
ceva. A, ba da, se mai poate, să batem 
Estonia şi Andorra. Dar asta e totul. Adică 
e maxim, dacă vreţi. Maxim, am zis!!
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instatsport.com

vitalie.ciorici@instatsport.com
+40 759 100 011

Pentru demo sau ofertă 
ne puteți contacta la:

Soluții statistice și analitice pentru antrenori, jucători, 
scouteri, directori sportivi, ligi profesioniste, cluburi, 
federații

Platforma online InStat Scout cu video ale meciurilor

Rapoarte pentru meciurile proprii și echipele adverse

Rapoarte cu parametrii fizici ai jucătorilor

Servicii filmare și transmisiune online competiții 
sportivesportive

FOTBAL
BASCHET
FUTSAL
INSTAT TV




